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یکشنبه ۲8 خرداد ۱۴۰۲   شماره 38۹۰

 تصور امیدآفرین نیاز به عملکرد امیدآفرین دارد

علی صانع، عضو هیات علمی دانشـــگاه آزاد واحد یادگار امام: 
با توجه به صحبت هایی که اساتید بزرگوار داشتند، نکته ای درمورد 
این جلســـه دارم که در زمان بندی ایرادات بسیاری وجود دارد. من 
از میهمان هـــای عزیز می خواهم که از این به بعد متن ســـخنرانی 
هماهنگ شـــود و در اختیار افراد قرار گیرد. مسائلی به وجود می آید 
که ما می خواهیم مطرح کنیم اما به ما می گویند که وقت نیست. تا 
می خواهیم شـــروع کنیم بعد از 5 دقیقه وقت تمام می شود. کمی 
نیز درباره محتوای جلسات تأمل کنیم. احساس وظیفه می کنم که 
ایـــن موضوع را بیان کنم. یکی از اعضای محترم صحبت می کردند 
و واژه ای مطرح شـــد که تصویر امیدآفرین و  انگیزه ساز وجود داشته 
باشد. این موضوع بسیار عالی و خوب است اما تصویر امیدآفرین به 
عملکرد امیدآفرین بازمی گردد. زمانی که عملکرد امیدآفرین نیست 

چگونه باید تصویر امیدآفرین را ایجاد کرد؟
در ارتباط با تحلیل سیاسی، این را باید بگویم زمانی که درحال ساخت 
موشک های مختلف بودیم، می گفتند که این داستان است اما بعد از 
رونمایی همه فهمیدند که واقعی بوده است. جناب دکتر گفتند ما باید 
به دنیا بفهمانیم اما به نظر من باید قدرت مان را به دنیا نشان دهیم. 
مساله دیگر که مطرح شد این بود که حکمرانی را با سنت های الهی 
پیوند بزنیم. سنت های الهی در کتاب الهی است. استفاده صحیح از 
نعمت در قرآن آمده که معنای امروزی آن بهره وری است. این بهره وری 
را چگونه انجام می دهیم؟ اگر بخواهند این پیوند را بزنند این کار باید 
توســـط سرشناســـان این حوزه صورت بگیرد.  پس بنابراین ما به این 
پیوند توجه نمی کنیم و فقط می خوانیم و می رویم. آیه دیگری وجود 
دارد که درباره مدیریت مردم سالار صحبت می کند. اشکال اساسی 
که دربرنامه های ما وجود دارد این است که یک بسته ای را می آوریم و 
در آن به رشد 8 تا 12 درصد اشاره می کنیم. در تحقیق هایی که روی 
برنامه توســـعه داشـــتیم فهمیدیم که ژاپنی ها بیشتر از اهداف خود 
تلاش می کنند یعنی اگر الگوی آنها برای رشد 2 درصد باشد خود را به 
بالاتر از این دو درصد می رسانند اما در ایران به این صورت نیست. باید 
امکانات را در نظر گرفت و ایراد دیگری که در این بین وجود دارد اینکه 
این برنامه یک بسته و پکیج است. بحثی که وجود دارد این است که اگر 
من انسان نقادی باشم قطعا فرد مقابل از من بدش می آید. استادی 
که از کلمه ربط استفاده کردند بسیاری به او خندیدند اما بسیار مطلب 
خوبی را بیان کردند. ما از انســـان نقاد بدمان می آید.  می گفتند اگر 
جرات زدن حرف حق را ندارید حداقل هر حرفی که زده شد را تشویق 
نکنید. یکی از موضوعاتی که در برنامه های ما وجود دارد این اســـت 
که در ژاپن این نوع از برنامه ها برنامه های ارشادی است. مردم سالاری 
به گفتمان نیســـت، بلکه به عملکرد است. ما باید در سال ششم این 
برنامه، تمامی کمبودها را به برنامه بعدی ببریم. بحثی که وجود دارد 
این است که بعد از برنامه ریزی باید برنامه را در حین اجرا چک کنیم. 
گزارش را چه کســـی باید بدهد؟ آخرین مطلب این اســـت که مساله 
حکمرانی را باید در بسیاری از موارد و مباحث مختلف داشته باشیم. 

 در جامعه اسلامی باید عدالت همراه توسعه تحقق یابد

معصومه رشاد، عضو هیات علمی دانشگاه 
آزاد واحد رودهن، مدیرگروه علوم سیاسی: 
ممنون از جناب نگاهداری و نادری که درباره 
مباحـــث و آسیب شناســـی صحبـــت کرده و 
دغدغه های خود را برای برنامه هفتم توسعه بیان 
کردند. اگر اجازه بدهید در واژه مختصر و کوتاهی مباحث را جمع بندی 
خواهم کرد. بحث من درباره گفتمان است. جناب دکتر نگاهداری 
که درباره تحول چرخش آفرین مردمی ســـازی، بهره وری اجتماعی، 
حکمرانی دانش بنیان و تاب آوری اجتماعی صحبت می کنید، چقدر 
خوب است که تبیین واژگان و تبیین گفتمان کنیم. ما در سال 1400 
پایان نامه ای داشتیم و تمام برنامه های توسعه جمهوری اسلامی ایران 
را در این 40 ســـال در مفهوم عدالت و توســـعه بررسی کردیم. آنچه 
حاصل شـــد این بود که واژه توسعه را به تنهایی نمی توان به کار برد. 
در جامعه اسلامی عدالت همراه توسعه است. اگر ما این تبیین گفتمان 
را داشته باشیم، هدف ما از برنامه توسعه چیست؟ سوالی که در ذهن 
ما اســـت این است که برنامه ای که ما تدوین می کنیم باید از لحاظ 

اجتماعی، اقتصادی و سیاسی برای جامعه با عدالت همراه باشد. 
این تبیین گفتمان عدالت و توســـعه است که می تواند برنامه توسعه 
را مصـــوب کند. ما باید ســـاختارهای بین الاذهانی خود را در بحث 
عدالت و بحث توسعه بررسی کنیم. من بیشتر دوست دارم که شنونده 
باشم و با شنیدن این مباحث نکته ای که دستگیرم شد این است که 
من بعد انصاف و عدالت در تبیین گفتمان به راحتی گفته نشـــود و با 
مفروضه های آن مشـــخص شود و از این طریق بحث توسعه و برنامه 

توسعه را دنبال کنیم. 

 مفاهیم به کار گرفته شده در برنامه هفتم توسعه بسیار نامفهوم است

رضا اکبری نوری، عضو هیات علمی دانشکده 
علوم سیاســـی تهران جنوب: من چند بار 
تصمیم خودم را تغییر دادم و قرار بود ابتدا درباره 
برنامـــه حرف بزنـــم و بعد از گـــوش دادن به 
صحبت ها تصمیم گرفتم که حرف نزنم اما دوباره 

تصمیم خود را تغییر دادم. من باید بگویم که توســـعه در ایران یعنی 
اینکـــه ما برنامه ای را بـــا این عنوان می گذاریم و مدعوین با تأخیر به 
جلسه می رسند!  چند نفر نیز به جلسه نمی آیند. 3 ساعت برنامه ریزی 
می کنیـــم که درباره برنامه صحبت کنیم و 180 دقیقه را به مدعوین 
می دهیم که قاعدتا باید در چنین جلساتی شنونده باشند. نه کسی 
که بخواهد در مورد ایـــن موضوعات صحبت کند. 70 نفر را دعوت 
می کنیم و می گوییم که قرار است صحبت کنید و وقتی برای صحبت 
آنها باقی نمی ماند. دو نفر از بدنه حکمرانی را در برنامه دعوت کرده ایم 
و به طرز اعجاب انگیزی جای این دو فرد تغییر می کنند و دانشگاهی 
می شوند و در نقد برنامه به صورت مفصل صحبت می کنند. از نبود 
ســـاختار و مدیریت می گویند و به طرز عجیبی فراموش می کنند که 
در کجا نشســـته اند و شـــروع می کنند مقدمات برنامه ریزی را بیان 

می کنند. 
 بگذارید بگویم که عجالتا توسعه نیافتگی یعنی همین روندی که با 
آن مواجه هســـتیم. ما سه الی 5 دقیقه زمان می دهیم و بیشتر از آن 
نیز صحبت می کنیم. زمانی ما اورماس را به مرکز گفت وگوی تمدن ها 
دعوت کردیم. درمورد دانشگاه ایرانی و روشنفکر ایرانی گفت که در 
ایران من با دانشگاه مأیوس مواجه شدم. در حال حاضر دولتمردان 
ما نیز مأیوس هســـتند. یعنی با خیالات واهی امیدوار به چه چیزی 
هستند؟ برنامه را بازگرداندند و ایرادات و اشکالات اساسی نسبت به 
آن دارند اما منتظر هستند که دو هفته ای برطرف شود و بازگردانده 
شود. چقدر ما انسان های خوش خیالی هستیم و بگذارید بگویم که 
این مفهوم توسعه است. تمام برنامه های گذشته اصول برنامه نویسی 
رعایت نشـــده اســـت. دولت ها یا نمی خواهند، یا نمی توانند یا بلد 
نیستند. سیاست های کلان ما نیز دچار ایرادات جدی است و نظام 
حکمرانی تا حد زیادی ناکارآمد است. برنامه را به دولت دادند که دو 
هفته ای اصلاح کند و آن را برگرداند اما مفاهیم به کار گرفته شـــده 
در برنامه بسیار مبهم است. نشاندن مجلس در محیط مجزا از بدنه 
دولت و حکمرانی یعنی مجلس کاره ای نیســـت. بگذارید بگویم که 
توسعه نیافتگی یعنی همین؛ یعنی ما در یک نظم توسعه نیافته دور 
یکدیگر می نشـــینیم و می خواهیم درباره توسعه حرف بزنیم و از واژه 

آن نیز ابا می کنیم. 

 برای اسناد و برنامه های توسعه، مکانیسم ماشه طراحی کنیم

اصغر مهاجری، هیات علمی دانشکده علوم 
اجتماعی تهران مرکزی: ابتدا باید از جناب 
دکتر قربانی و دوســـتان در معاونت پارلمانی 
تشکر کنیم که چندین جلسه گفتیم که بسیاری 
از حوزه ها مربوط به مجلس و مرکز پژوهش های 
مجلس می شود و باید این افراد را بیاوریم تا درباره معضلات گفت وگو 
کنیم. نکته دیگر این است که من می خواهم نقادانه و با صراحت در 
این جلسه صحبت کنم. جناب دکتر نگاهداری شما بسیار متعهد و 
دســـت پاک و نقدپذیر هستید. نکته سوم، از مجلس ممنون هستم 
که یاران خوب خود را به دانشـــگاه فرستاده است. برخلاف دوستان 
من معتقد هســـتم که بارش فکری بسیار خوب است و این طوفان 
فکری بســـیار می تواند تاثیرگذار باشـــد. من گلایـــه ای را به دکتر 
نگاهـــداری می کنم که نتوانســـتم با شـــما ارتباط بگیـــرم. مرکز 
پژوهش های مجلس قلب مجلس است و زمانی در اختیار گروه های 
مختلف بود اما در حال حاضر نیز درهای خود را بسته است. مطمئن 
هستم که اگر درها را باز کنید بسیار می توانیم به شما کمک کنیم. 
جناب دکتر نگاهداری شـــما می گویید که ما هر جا کار را به مردم 
سپردیم، بردیم. هردوی ما، یک مساله مشترک داشتیم و وضع مطلوب 
را تقسیم کرده ایم. مشکل اصلی این است که مساله خرد جمعی و 
خرد نخبگانی با مساله شما بسیار متفاوت است. بیگانگی سیاسی 
در ایران 4 است و این عدد در شاخص بیگانگی سیاسی به این معنا 
اســـت که خرد جمعی و خرد نخبگی با خرد حاکمیتی یکســـان و 
همخوان فکر نمی کند. مساله شما مساله مردم نیست. کمک بگیرید 
از ما که حداقل در طرح مساله ها به خرد جمعی و نخبگانی نزدیک 
شوید. نمی توانید بگویید که ما خودمان می نویسیم و خودمان اجرا 

می کنیم. 
نکته دیگر این است که اگر ما دو عنصر را از این جلسه می گرفتیم و دکتر 
نادری و نگاهداری را نمی دیدیم و زمان را نیز در نظر نمی گرفتیم، دکتر 
نگاهداری 10 سال پیش نیز این حرف را می زد؟ مردم و ما نخبگان 
شما را جدا نمی دانند. ما نظام را واحد می دانیم. ما یکپارچه هستیم. 
هر برنامه ما 25 درصد تحقق یافته است. 4 برنامه ما یک چشم انداز 
می شود و ما دو سال بعد در 1404 هستیم و آیا چشم انداز ما تحقق 
می یابد؟ 25 درصد هم تحقق پیدا نمی کند. بنده در بخش ممیزی 
مجمع تشخیص مصلحت بودم و در بسیاری از برنامه ها، ما در مفاهیم 
مشکل داریم به طوری که در غرب آسیا ممکن است که بسیار پایین تر 
بیاییم. لذا شما نمی توانید برنامه ای بنویسید که این برنامه ها به سند 
چشم انداز منتهی نشود. خواهش اول من در بارشِ فکری این است 
که یک مکانیســـم ماشه برای این برنامه تهیه کنیم. یعنی هر زمانی 

که برنامه از ریل خارج شد ماشه آن کشیده شود. 
شما برآورد را بگذارید اگر سیاست و برنامه ای قدرت اجرایی ندارد و به 
جاده خاکی می رود، همان جا جلوی آن را بگیرید. مرکز پژوهش های 
مجلـــس خدمت خوبی که می تواند کند این اســـت که مکانیســـم 

ماشـــه را طراحی کند و این خدمت بزرگ را اگر در مرکز انجام دهید 
تاثیر گذار خواهد بود. نشست های کلی به شروع کار کمک می کند 
اما خواهشا جوری برنامه ریزی کنید که تخصصی تر ایرادات و راهکارها 

را بیان کنیم. 

برگزاری انتخابات به صورت شهرستانی باعث ورود نمایندگان ضعیف 

به مجلس می شود

عباسعلی رستمی، هیات علمی دانشکده 
الهیات تهران شمال: جناب دکتر با توجه به 
تجربیات من در ارتباط با برنامه ها، باید بگویم 
شـــما هم می دانید که ساختارهای ما معیوب 
اســـت، هم در مرکز تصمیم گیری که مجلس 
باشد و هم در ارتباط با نمایندگان چراهایی وجود دارد. شما نگاه کنید 
بـــه برنامه هایی که در گذشـــته وجود داشـــت، مرکـــز پژوهش ها، 
کمیسیون ها، استفاده از دانشگاه ها، کمیسیون تلفیق و مجموعه ای 
از این موضوعات در برنامه های گذشـــته نظر دادند، اما زمانی که از 
صحن علنی مجلس می آید با توجه به اینکه ساختار ما اشکال دارد، 
شـــما می دانید که در بســـیاری از موارد این ماده ها بدون مطالعات 
عمیق حذف می شود و این مهم یکی از آسیب های جدی در ارتباط 
با مجلس و برنامه ها است. بنابراین پیشنهادات اصلی برای فرهیختگان 
و برای افرادی که باتجربه هستند و وارد مجلس می شوند، این است 
که باید بدانند که مجلس در ایران مستقل است، هر چند نزاع و نقد 
و نظرهایی وجود دارد. انتخابات نباید به صورت شهرستانی باشد که 
نیروهای ضعیفی وارد شـــوند، همچنین تصمیم گیری در ارتباط با 
قانون گذاری و برنامه ها، تصمیمات درستی نیست. اگر واقعا به صورت 
استانی صورت گیرد یا در قالب احزاب انجام شود، روند تغییر خواهد 

کرد. 
مطلب دیگری که وجود دارد این اســـت کـــه پیامبر مومن را به آینه 
تشـــبیه می کند. انسان در مقابل آینه که قرار می گیرد سفیدی ها و 
ســـیاهی های او نشان داده می شود. نگاه مجموعه ما درباره توسعه 
هم باید اینگونه باشـــد. درست است که شاخص های توسعه را دنیا 
قبول داریم، اما در ارتباط با نظام آموزشی و کمیت و کیفیت اشکالاتی 
وجود دارد که باید گفته شود. درمورد کمیت به این صورت است که 
هزاران مقاله ISI وجود دارد که قبلا وجود نداشـــتند. این موضوعات 
جنبه های مثبت اســـت. تولید و بهینه کردن علم نیز اهمیت دارد. 
بنابراین باید بگویم این موضوع یک افتخار است. لذا تاکید برخی از 
افراد که اشاره به جنبه های مثبت و منفی کردند این است که سیاهی 
به مقداری که هست نشان داده می شود و سفیدی نیز به این صورت 

است. نباید صفر و صد باشیم. 

 عقب ماندگی از برنامه های قبلی را داریم که ذخیره و انباشت می شود

فرزاد هاشمی، عضو هیات علمی دانشگاه 
آزاد واحد شهرقدس:

بیشـــتر مباحث تا به اینجا مطرح شده است؛ 
من تنها به قسمت هایی اشاره می کنم که کمتر 
به آن پرداختیم. دکتر اســـلامی فرد گفتند که 
تضارب رشـــته ها ایرادی ندارد و من نیز همین 
فکر را می کنم. زمانی که ما برنامه توســـعه را تدوین می کنیم، برنامه 
توســـعه، فرهنگی، اجتماعی و سیاسی و... است، اما شرطی برای 
آن وجود دارد جناب دکتر نادری و آن این اســـت که برنامه توســـعه 
توســـط جامعه شناسان بازنویسی نشود. توسعه اقتصادی مشخص 
است و تعریف بسیار روشنی دارد. به قول دکتر امینی نباید از توسعه 
اقتصادی بترسیم، می توان اسم آن را تغییر داد اما باید کار درست را 
انجام دهیم. یکی از مهم ترین چالش هایی که برنامه با آن مواجه است 
که تلویحا به آن اشاره شد، چالش محیط زیستی و کم آبی است. این 
دو موضوع باید بخش بسیار مهمی را در برنامه ها به خود اختصاص 
دهد. گرچه به مواردی اشاره شده است اما مانع و جامع نیستند. بحث 
فســـاد اداری وجود دارد و ما نباید چشمان مان را روی فساد ببندیم. 
بحث فساد و بهره وری بسیار درست است اما نباید فقط در حد حرف 
و حدیث باشـــد. من نمی دانم که این موضوع در کجای برنامه دیده 
شده است. ما در بسیاری از موارد به بهانه تعهد گرایی به صورت کلی 

تخصص را کنار گذاشته ایم. 
چالش چاپ پول بســـیار وحشتناک است و ما با سونامی چاپ پول 
مواجهیم. چگونه می خواهیم دولت را محدود کنیم که این اتفاق نیفتد 
و ریشـــه تحول نیز از اینجا آغاز می شود. چالش بحران های خارج از 
انتظار وجود دارد. یک روز برجام برای ما خوب و روز دیگر بد اســـت. 
یک بار مجلس مجوزی به دولت می دهد و بار دیگر مصوبه می دهد که 
دولت را از انجام کاری منع کند. تا زمانی که این مشکل حل نشود، ما 
نمی توانیم مسائل اقتصادی را حل کنیم، حداقل اقتصاددانان این 
موضوع را می دانند که اگر نگاهی به خارج نداشته باشیم، مساله حل 
نمی شود. اگر غیر از این بود دولت چین با یک میلیارد و 450 میلیون 
نفر تصمیم می گرفت در تولید و مصرف تنها به داخل وابسته باشد. 
چالش عقب ماندگی از برنامه های قبلی را داریم که ذخیره و انباشت 
می شـــود، در برنامه ای که تدوین می کنیم کجا دیده شـــده است؟ 
چالش آمایش ســـرزمین وجود دارد اما اجرای درستی را در این حوزه 
نمی بینیم. چالش فرار مغزها نیز وجود دارد. زمانی بحث ما نفت بود 

اما درحال حاضر از آن گذر کرده ایم. بحث آب را داشتیم که همچنان 
حل نشده است و اکنون نیز بحث فرار مغزها را داریم. نکته دیگر بحث 
فرهنگ است که دکتر محبی نیا به آن اشاره کرده اند. ما نهادهایی را 
داریم که بر اساس فهرست، حتی ثبت شرکتی هم ندارند اما بودجه 
می گیرند. اکثر این نهادها فرهنگی هســـتند و موسســـات حقوقی 
تاسیس کرده اند، اسم های خوبی نیز دارند. در برنامه ها بعضا وجود 
داشته که بودجه گرفته اند اما نظارتی رویشان وجود ندارد. روحانی 
نیز به این موضوع اشـــاره کرده بود. این مساله حل شده یا همچنان 
قرار است با این بی پولی به نهادهایی بودجه بدهیم؟ بودجه تبلیغات 

اسلامی کجا رصد می شود؟
در فصل پنجم کمک های بلاعوض که توسط شورای نگهبان و رئیس 
مجلس عددهای بزرگی رد و بدل می شـــود و رصد آن در کجا صورت 
می گیرد؟ نکته پایانی من این است زمانی که ما با یکی، دو سال تاخیر 
می خواهیم برنامه بنویســـیم، یعنی اصلا نگاه برنامه نویسی نداریم. 
بیخودی خودمان را اذیت نکنیم. این نگاه برنامه ریزی نیســـت و من 
امیدوارم به رشـــد 8 درصد اقتصادی رویایی برسیم. هرجا ما به رای 
مردم احترام گذاشتیم و به دموکراسی توجه کردیم، برنامه های موفقی 
داشتیم که نمونه آن سال های 76 تا 84 است. بهترین برنامه ها در 

این دوره بوده ولی نمی توان گفت که عالی بود. 

برای پیشرفت کشور حاضریم رایگان پژوهش های مربوط را انجام دهیم

مرتضـــی یاراحمدی، عضـــو هیات علمی 
دانشگاه آزاد واحد پرند:

امیدوارم آزادی پس از بیان داشته باشم، البته 
چون زندان معلولان نداریم، خیالم از این بابت 
راحت است، چون برخی صحبت ها ممکن است 
به مذاق دوســـتان خوش نیاید. گفته شد که 
برنامه های قبلی را کنار زدیم، مگر برنامه ها در راستای حق نیست؟ 
در بحث اقتصاد زمانی که روابط بین الملل نداشـــته باشیم، چگونه 
می خواهیم آن را توسعه دهیم؟ همین عراق، زمانی که برق و گاز به 
آن فروختیم نمی توانســـت پول مان را بدهد. زمانی که نمی توانیم از 
نظر اقتصادی درون را تقویت کنیم، قطعا نمی توان برنامه ها را اجرایی 
کرد. در بحث تحریم ها و انرژی هسته ای به این صورت بود که تحریم ها 
را مردم تحمل کردند اما از انرژی هسته ای چه نفعی به مردم رسید؟ 
یکی از موضوعات انرژی هسته ای این بود که برق تولید می شود، اما 

آیا برق را برای مردم ارزان تر کردند؟ 
دو گروه اصولگرا و اصلاح طلب تنها یکدیگر را تخریب می کنند. اگر این 
دو گروه ذی نفع درکنار یکدیگر باشند شاید بتوان به پیشرفت امیدوار 
بود. راه حل پیشنهادی نیز ایجاد اشتغال و استفاده از صنعت و ارتباط 
واقعی صنعت و دانشـــگاه است. دانشگاه چقدر نیروهای مورد نیاز 
صنعت را پرورش می دهد؟ دانشجویان بی سواد وارد جامعه می شوند 
و صنعت نیز آنها را نمی خواهد. یکی دیگر از بحث ها سند گردشگری 
است که در کشور ما بدحجابی و سایر مواردی که با قوانین اسلامی 
مغایر اســـت؛ انجام می شود. باید واقع گرا باشیم؛ در پارک ها بسیار 
راحت همه چیز خرید و فروش می شود. اما زمانی که سند گردشگری 
داریم و می گوییم چون بی حجاب است وارد کشور نشود، مسابقات 
بین المللی را به این دلیل از دست می دهیم و انتظار داریم که در این 
حوزه موفق باشـــیم. باید بدانیم که مجلس نماینده ملت است. امام 

فرمود شما نماینده ملت هستید نه ولی آنها. 
در سال 1377 قانون آزادی مطبوعات به صحن مجلس رفت و با حکم 
حکومتی از صحن خارج شد. وقتی فضای مجازی را فیلتر می کنید و 
ما باید در فضای فیلترشده با یکدیگر ارتباط داشته باشیم باید ارتباط 
با دانشـــگاه را حفظ و از اســـاتید دعوت کنید، ما حاضریم روی این 

پژوهش ها به صورت رایگان کار انجام دهیم تا کشور پیشرفت کند. 

 مشخص نیست پشتوانه اصلی پول ملی ما قرار است طلا باشد یا نفت

یوسف داوودی، نماینده دوره های دهم و یازدهم مجلس و عضو 
هیات علمی دانشگاه آزاد:

نظرات اساتید برای بنده جالب و قابل استفاده بود. با توجه به اینکه در 
برنامه ششم هم عضو کمیسیون تلفیق بودم و در قانون برنامه هفتم 
هم باز انتخابات داخل مجلس انجام شده و 45 نماینده از میان 286 
نماینده به عنوان اعضای کمیسیون تلفیق قانون برنامه هفتم انتخاب 
شدند که یکی از آنها بنده هستم، باید بگویم مجلس تلاش کرده سریع 
انتخابات را برگزار کند و آماده دریافت لایحه دولت است. اما تا جایی 
که بنده اطلاع دارم و از دکتر نگاهداری هم پرسیده ام _چراکه گفتم 
شاید لایحه به مرکز پژوهش ها آمده ولی هنوز به ما تحویل نداده اند_ 
باید بگویم برنامه ای که از طرف دولت رسما به مجلس داده شده، فعلا 
اعلام نشده، بنابراین اظهارنظر درباره آن را نمی توان به صورت قطعی 
انجام داد. آنچه مشخص است اینکه به هرحال ضرورت دارد که کشور 
برنامه داشـــته باشد و بدون برنامه بودن اصلا درست نیست و اینکه 
خدای ناکرده تصور کنیم نمایندگان ملت تخصص های لازم را ندارند و 
توانایی تنظیم نهایی و بررسی دقیق قانون برنامه را ندارند که از طرف 
دولت تحویل داده می شود، این خودکوچک بینی محسوب می شود. 
نمایندگان عصاره تفکرات کشـــورند و مـــا تخصص های مختلفی در 
مجلس داریم. در قانون هفتم بنده در مجلس حضور داشتم. از الان 
رایزنی ها صورت می گیـــرد تا گروه ها و کمیته های مختلف به صورت 

تخصصی تشکیل شود، در همین راستا کمیته زیربنایی، اقتصادی، 
بهداشتی، کشاورزی و... داریم و لایحه دقیقا در این کمیته ها بررسی 
می شـــود و چکش کاری های زیادی هـــم روی آن صورت می گیرد. 
پیشـــنهادم این اســـت درمقام عضو هیات علمی دانشگاه که تقریبا 
31 سال است به عنوان معلم دانشگاه تدریس می کنم، حتما بسیار 
خوشحال می شوم که نظرات اساتید و کل کشور به خصوص این جمع 
که نظرات جالبی داشتند به مجلس برسد.  بدون کمترین تردید مشکل 
اقتصادی در راس مشکلات کشور قرار دارد، هرچند مشخص نیست 
پشـــتوانه اصلی پول ملی ما قرار است طلا باشد یا نفت یا دلار؛ با این  
حال تلاش می کنیم این مشکلات بررسی شوند. از طرف دولت محترم 
هم شاید از یک سال پیش در وزارتخانه های خود کمیته های مشورتی 
را تشـــکیل دهند و در برخی جلسات نمایندگان هم دعوت می کنند 
و حتی قبل از اینکه انتخابات آن 45 نفر انجام و اعضای کمیســـیون 
تلفیق برنامه هفتم مشخص شود، این مساله دنبال می شد، یعنی از 
یک سال پیش در برخی جلسات حضور داشتیم و بنده از سوی چند 
وزارتخانه دعوت شدم که نظرات نمایندگان گرفته شود. به طور مثال 
سازمانی را داشتیم که برای جلسات مشورتی خود، بعد از انقلاب هرچه 
رئیس و معاون رئیس بوده دعوت کرده بودند تا کمیته های مشورتی را 
شکل دهند که بتوانند یک موضوع تخصصی را از طرف دولت تحویل 
دهند. براساس برآوردی که در مجلس داشتیم در برخی برنامه های 5 
ساله، تحقق به 40 درصد هم می رسد اما در این جلسه عدد را کمی 
پایین تر گرفته اند و در حد 20 تا 25 درصد اعلام شده است. به هرحال 
ما باید درنظر بگیریم که تحولات بین المللی وجود دارد که نقش ایران 
را در نفت و گاز کم کرده و ایران تاثیرگذاری خودش را در اوپک مانند 
گذشـــته نداشته باشد. دشـــمنان تلاش می کنند در اقتصاد کشور 
اختلال و اخلال ایجاد کنند و این مساله قانون برنامه را تحت تاثیر قرار 
می دهد، اما نداشتن قانون برنامه به نظرم بدتر از یک قانون است. ما 
به آینده امیدواریم و هر لحظه هم آماده ایم، حتی قبل از اینکه دولت 
لایحه را تحویل دهد به راحتی شـــما می توانید نظرات تان را به صورت 

تخصصی در بخش های مختلف ارائه دهید. 

 برای اولین بار پیوست عدالت را برای قانون برنامه هفتم انجام 

خواهیم داد

نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش های مجلس: 
واقعیت این است که من درصدد پاسخگویی 
نیستم. بحث پیشرفت و توسعه یک پروژه ملی 
اســـت و اصلا پروژه حاکمیت نیست و اگر هم 
بخشی از برنامه های ما به موفقیت لازم نرسیده، 
به این دلیل است که نتوانسته ایم آن را به یک 
پروژه ملی تبدیل کنیم. مردم و حاکمیت باید روی یک سری مسائل 
با هم به اشـــتراک ذهنی برســـند و کار را محقق کنند، بنابراین این 
سمت یا آن سمت میز نداریم. 3 سال پیش من آنطرف و پیش شما 
بودم اما الان این ســـمت قرار دارم، بااین حال ممکن است یک سال 
دیگر باز پیش شما بیایم و اینطور نیست که فکر کنید یک عده ذاتا 
ژن شان حکمرانی و یک عده هم ذاتا ژن شان مردم است؛ چراکه ما 
درحال جابه جایی هستیم و اصلا نباید این گونه نگاه کرد. بحث هایی 
زیادی وجود دارد اما واقعیت این است که راه حل نصف مسائلی که 
مطرح شـــده، همان گفت وگوی ملی و گفت وشنود است. ما هم در 
مرکز پژوهش ها به شدت این کار را توسعه می دهیم و نمی دانم چرا 
عده ای تصور می کنند که ما درهای این مرکز را بسته ایم. بنده امروز 
جذب نیرو در مرکز پژوهش ها را فراخوان عمومی کرده ام، درحالی که 
هیچ گاه این گونه نبوده اســـت. سال گذشته 5 هزار نفر در فراخوان 
عمومی ما شرکت کردند و در مراحل مختلف بالاخره 202 نفر انتخاب 
شـــدند و حتی برای جذب هیات علمی هم فراخوان عمومی اعلام 
و کامـــلا بحث درهای باز را اجرا کردیم. همچنین اندیشـــکده های 
حکمرانی و قانونگذاری استانی را راه اندازی کردیم که 3 ضلع دارد 
و یکی از آن ضلع ها مربوط به دانشگاه هاســـت و در این ضلع وزارت 
علوم و وزارت بهداشـــت و دانشگاه آزاد اسلامی هرکدام نمایندگان 
خودشان را در شورای علمی آن اندیشکده دارند، یعنی ما به صورت 
فراگیر در استان ها از ظرفیت دانشگاه ها ازجمله دانشگاه آزاد برای 
تصمیم سازی های مجلس استفاده می کنیم. تا امروز خانه خلاق و 
نـــوآوری مرکز پژوهش ها را راه اندازی و بیش از 40 رویداد هم برگزار 
کرده ایم که بیش از 3 هزار نفر از نخبگان کشـــور در آن شـــرکت و 
درگیر مسائل حکمرانی شـــده اند. دوره اول مدرسه حکمرانی هم 
در تیرماه آغاز می شـــود و 210 نفر برای آن ثبت نام کرده اند و برای 
100 نفرشان دوره را برگزار می کنیم. واقعیت این است که با درهای 

باز رفتار می کنیم. 
عضو هیات علمی واحد رودهن درباره عدالت نکته ای را مطرح کردند 
که باید بگویم در این دوره برای اولین بار فناوری نرمی را تحت عنوان 
پیوست عدالت ابداع و آن را برای چند قانون اجرا کرده ایم و نتایج خوبی 
هم گرفته ایم. این مهم را به دفتر مقام معظم رهبری ارسال کرده ایم. 
این پیوست در 9 محور اصلی چک لیست دارد و با مقام معظم رهبری، 
رئیس جمهـــوری و رئیس مجلس مکاتبه و اعلام آمادگی کرده ایم که 
مرکز پژوهش ها برنامه هفتم توسعه را هم به لحاظ کلیت و هم تک تک 
احکام را از لحاظ پیوست عدالت نمره  دهی خواهد کرد و برای تحقق 

عدالت پیشنهادهای اصلاحی خواهد داد. 

مــدرک موقــت فارغ التحصیلــی محمــد فرهــی فرزنــد عبدالامیــر بــه 

شناســنامه 1234 صــادره از ماهشــهر در مقطــع کاردانــی رشــته تحصیلی 

کاردان فنــی مکانیــک – ابــزار ســازی صــادره از واحــد دانشــگاهی اهــواز 

بــه شــماره 12/4019 مــورخ 86/10/16  مفقــود گردیــده اســت و فاقــد 

اعتبــار می باشــد. از یابنــده تقاضــا می شــود اصــل مــدرک را بــه دانشــگاه 

ــه نشــانی اهــواز فلکــه کارگــر )فرهنگشــهر(  آزاد اســلامی واحــد اهــواز ب

خیابــان کارگــر جنوبــی کــد پســتی68875-61349 و صنــدوق پســتی 

1915 ارســال نمایــد.

دانشـنامه فارغ التحصیلـی اینجانـب آزالیـا مظفریـان فرزنـد محمـود بـه 

شـماره شناسـنامه18732و  شماره ملی 0450183009صادره از تهران 

در مقطـع کارشناسـی رشـته میکروبیولـوژی صـادره از واحـد دانشـگاهی 

تهـران شـمال مفقـود گردیـده اسـت و فاقـد اعتبـار می باشـد. از یابنـده 

تقاضا می شـود دانشـنامه را به دانشـگاه آزاد اسـلامی واحد تهران شـمال 

بـه نشـانی: تهـران -بزرگراه شـهید بابایی)غرب به شـرق( خروجی حکیمیه 

-خیابان شـهید صدوقی – بلوار وفادار-دانشـگاه آزاد اسـلامی واحد تهران 

شـمال ارسـال نماید.

 مـــدرک تحصیلی گواهینامه موقت پایان تحصیلات مقطع »کارشناســـی 

ارشد« رشـــته »علوم سیاسی« به شماره ســـریال »1071534« صادره از 

دانشـــگاه آزاد اسلامی »واحد زنجان« متعلق به »آمنه عالم راثی« به شماره 

ملی »1466087277« مفقود گردیده است. از یابنده درخواست می شود 

اصل مدرک را به آدرس زنجان – بلوار دانشـــجو -  جاده اراضی پائین کوه - 

دانشگاه آزاد اسلامی زنجان ارسال نماید.

مـــدرک تحصیلـــی گواهینامـــه موقـــت پایـــان تحصیلات مقطع »کارشناســـی 

ارشـــد ناپیوســـته« رشـــته »مدیریـــت بازرگانـــی - بازاریابـــی«  بـــه شـــماره 

ســـریال »4173428« صـــادره از دانشـــگاه آزاد اســـلامی »واحـــد زنجـــان« 

ـــود  ـــی »4284721429«مفق ـــماره مل ـــه ش ـــی« ب ـــا رحیم ـــه »رض ـــق ب متعل

ــه  گردیـــده اســـت. از یابنـــده درخواســـت می شـــود اصـــل مـــدرک را بـ

ـــگاه  ـــوه - دانش ـــی پائین ک ـــاده اراض ـــجو -  ج ـــوار دانش ـــان – بل آدرس زنج

ـــد. ـــال نمای ـــان ارس ـــلامی زنج آزاد اس

 مدرک فارغ التحصیلی اینجانب شـــروین لطیفی فرزند احمد به شـــماره 

شناسنامه 14010 صادره از اهواز در مقطع کاردانی رشته نرم افزار کامپیوتر 

صادره از واحد دانشگاهی یادگار امام به شماره موقت 1988736 مفقود 

گردیده است و فاقد اعتبار می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک 

را به صندوق پستی 18155/144 دانشگاه آزاد اسلامی واحد یادگار امام 

ارسال فرمایید.

برگ ســـبز و پروانه تردد خودرو ســـواری لکســـوس مدل 2015 به رنگ 

 ســـفید متالیک به شـــماره موتور UR 3240262 3 و به شـــماره شاسی

JTJHY 00 W 9 F 4165063 و به شـــماره پلاک 33 – 94775 اروندی 

به نام امین طاهرزاده مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مناقصه عمومی یک مرحله ای به شماره  402-54
اداره كل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان هرمزگان

با سرزنش اجتماعی تخلفات رانندگی، از قانون شکنی و تکرار تخلف جلوگیری کنیم.

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان هرمزگان

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه عمومی فوق را با مشخصات و شرایط کلی ذیل از طریق برگزاری مناقصه 

به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید.

الف( شرح مختصر کارها:

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع كار )ریال(مدت پیمان )ماه(شهرستانمبلغ برآورد)ریال(موضوع پروژه

احداث راه روستایی نارمند 
63،501،645،609حاجی آباد70،032،912،161شهرستان حاجی آباد

ب( محل تامین اعتبار: از محل اعتبارات استانی 

ج( شـــرایط متقاضی:  1 – داشـــتن شخصیت حقوقی  2-  داشـــتن توانایی ارائه ضمانتنامه بانکی شرکت در فرآیند ارجاع كار و ضمانتنامه انجام تعهدات 

3– دارا بودن حداقل رتبه 5 رشته راه و ترابری. لذا متقاضیانی که دارای شرایط مذکور در بند »ج« فوق بوده و آمادگی اجرای پروژه را دارند می توانند جهت 

اخذ اسناد مناقصه از ساعت 14:30 مورخ 1402/03/29 لغایت ساعت .13:00 مورخ 1402/04/06  به پایگاه اینترنتی سامانه تدارکات الکترونیکی 

دولت به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند، آخرین مهلت تحویل اسناد مناقصه، ساعت 13:00 مورخ  1402/04/17 و بازگشایی پاکات ساعت 

08:00 مورخ 1402/04/18 خواهد بود. جهت کسب اطلاعات بیشتر به آدرس اینترنتی www.iets.mporg.ir مراجعه نمایید. 

اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای   

شماره شناسه 1512735

نوبت اول

ادامه از صفحه 5


